
Рекомендации по написанию эссе по английскому языку. 

 Письменное высказывание с элементами рассуждения не должно 

превышать 200-250 слов. 

 Данное задание делится на четыре абзаца. 

1) В первой части необходимо сформулировать тему. 

Нельзя повторять задание дословно; оно обязательно должно быть 

перефразировано!  

2) Во второй части необходимо высказать и объяснить свое мнение. 

При объяснении своего мнения вам следует опираться на положительные 

стороны обсуждаемого предмета (преимущества, достоинства, плюсы). Не 

забывайте о словах и фразовых словосочетаниях, которые помогают раскрыть 

основную мысль: 

То begin / start with… 

According to… Some people think… 

First… Firstly…First of all… Secondly… 

Moreover…In addition… Also… Apart from this… 

As far as I am concerned… To my mind… In my view… 

For example… For instance… Like… Such as… 

3) В третей части вы соглашаетесь с тем, что у обсуждаемого предмета есть 

и другая сторона. 

Объясните, в чем она заключается. При объяснении альтернативной 

стороны выделите недостатки (негативные аспекты, минусы) обсуждаемого 

предмета. Вам также следует сказать о том, что лично вы (несмотря на 

выявленные недостатки) все-таки смотрите на предмет с позитивной стороны. 

Кратко объясните, почему вы придерживаетесь этой точки зрения.  

Слова и фразовые словосочетания, употребляемые в данном абзаце, могут 

включать в себя: 

On the one hand, … on the other hand But… Not only… 

In contrast to this… In spite of… Despite… Nevertheless… 

4) Заключительная часть подводит итог вышеизложенному. Наиболее часто 

употребляемые слова и словосочетания: 

То sum up… In conclusion… 

  



Пример задания С2. 

С2 You have 40 minutes to do this task. Comment on the following statement. 

Many people think that the computer is one of the most useful inventions of the 

20lh century. 

What is your opinion? What can you say for and against this problem? 

Write 200-250 words. Use the following plan: 
 make an introduction (state the problem) 
 express your personal opinion and give reasons for it 
 give arguments for the other point of view and explain why you don’t agree 

with it 
 draw a conclusion 

Пример готового эссе с комментариями. 
Итак, сначала формулируем тему: Computers came into wide use about 20 

years ago and they are playing an important role in our life. Will it be possible to live 

without a computer now? 

Высказываем свою точку зрения: In my opinion, living without computerized 

technical equipment is totally impossible now. Далее раскрываем свою точку зрения: 

Computers are installed everywhere: in most companies, hotels, railway stations, 

airports, hospitals, schools. They perform a wide variety of activities reliably, 

accurately, and quickly. People use computers in many ways. In business, for example, 

computers may check the credit status of customers, and transfer money electronically. 

In homes, computers in most appliances control the temperature, operate home security 

systems, tell the time, and turn TV on and off. Computers are widely used in scientific 

research to solve mathematical problems or investigate complicated data. Computers 

help us to study. They also entertain: we can play electronic games, listen to music, and 

see films. The Internet helps to communicate with the world and provides us with 

information about everything. 

Смотрим на проблему с другой стороны, объясняем, почему альтернативная 

точка зрения имеет право на существование: But the introduction of the computer 

brought into existence a lot of problems. Firstly, the computer tells on our health: 

eyesight, sleep, mood and so on. People spending hours at the computer see worse, 

often feel exhausted and sleep less. Secondly, a lot of people, especially young ones, 

have become dependent on the computer. They cannot imagine their lives without 

games or chats in the Internet. And finally, the computer brought into our lives other 

forms of crime. Hackers can break your security system and steal databases or even 

money from your bank account. Заявляем о том, что все-таки не поддерживаем 

противоположную позицию и кратко объясняем, почему. Nevertheless the technical 

progress is unstoppable and I think people should accept the situation as it is and 

continue to develop computer technology. 

Подводим итог: To sum it up, I can agree that the computer is an important 

invention. But as any other sophisticated device, it should be handled with care. 



Opinion essay  Структура 

Эссе из задания C2 должно состоять из трех основных частей: 

вступление, основная часть, заключение. 
 1 абзац - вступление, постановка темы (перефраз задания обязателен). 
 2 абзац - свое мнение. 2-3 аргумента в поддержку его с обоснованием. 
 3 абзац - противоположное мнение. 1-2 аргумента в  его поддержку.Свое 

мнение в этом абзаце не высказывается. 
 4 абзац - обоснование: почему вы не согласны с этой точкой зрения и 

ваши аргументы. Желательно опровергать не просто точку зрения в общем, а 

аргументы тех, чье мнение вы привели в 3-м параграфе. 
 5 абзац - повторение своей точки зрения (перефраз). 

1) Вступление. 
Вступление открывает ваше эссе. Это небольшой параграф – обычно около 

ТРЕХ предложений. В ЕГЭ  во вступлении лучше писать одно общее 

предложение и по одному на каждую точку зрения. 

Пример: Do Athletes Deserve Their High Salaries? 

Предложение 1. Every day we hear about record contracts and salaries earned by 

sportsmen. 

Предложение 2. Some people think athletes don’t agree with such huge 

payments. 

Предложение 3. However, sport star’s fans think their idols have earned such 

sums of money earnestly. 

2) Основная часть. 

Основная часть эссе в ЕГЭ  состоит минимум из двух параграфов – хотя бы 

по одному на каждую точку зрения. Каждый параграф состоит в идеале из шести 

предложений: три аргумента на каждую точку зрения, по два предложения на 

аргумент. 

Пример: Do Athletes Deserve Their High Salaries? 

Аргумент 1. First of all, athletes work really hard to become really famous. If a 

sportsman is on TV you can be sure he has spent his whole life training. 

3) Заключение. 

Заключение – конец эссе. Это маленький параграф – в идеале ТРИ 

предложения. Писать нужно то же, что и во вступлении, только другими словами. 

В заключении от ожидается: 

- перефразированный вопрос 

- ваше мнение, если до сих пор вы его не упоминали 

- взгляд на будущее. 

Структура Opinion Essay (ЕГЭ)  

INTRODUCTION. Вводное предложение общего характера (о ситуации по 

проблеме в целом) {одно предложение} 

Переформулировать тему своими словами. {одно сложное предложение или 

два простых} 

MAIN BODY (Основная часть) 

Para1: 

Четко выразить мнение по теме (первый раз). (1 предложение)     
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Аргумент 1 => Детализация (пояснение и/или примеры); 

Аргумент 2 =>Детализация (пояснение и/или примеры)   

Аргумент 3 => .Детализация (пояснение и/или примеры)} 

Para2: 

Аргумент оппонента (1 или 2) Детализация (пояснение и/или примеры); 

Контраргумент (т. е. свой аргумент, опровергающий аргумент противника, с 

пояснением) 

CONCLUSIONЧетко выразить то же самое мнение, но другими словами + 

с кратким итоговым обобщением.{+ по желанию цитата по теме, поговорка, 

риторический вопрос, выражение надежды) 



An opinion essay expresses your personal point of view on some controversial 

problem in writing. The main aim of an opinion essay is to persuade your audience that 

your position is correct. To produce a successful opinion essay, you should carefully 

choose the theme and conduct proper research on the debatable problem. Opinion 

papers should be interesting and well balanced to read. Both, your point of view and the 

opposing position must be introduced to guarantee the pluralism of idea. The opposing 

point of view presented in an opinion paper must reflect the common view of the 

readers on the selected topic. 

There are five main steps. 

Step 1: Read the task  

Read the task. Decide what kind of essay it is - opinion, compare/contrast, 

problem and solution, cause and effect, or a mixture. The type of question will decide 

the layout and your ideas. 

Step 2: Underline 

Underline key vocabulary in the task and write words with the same or related 

meaning. This will really save you a lot of time later on. It will also help to avoid 

repetition of words, and will show that you understand the question. 

Step 3: Get Ideas 

Decide if you are for or against the idea. Usually it is best to give both sides  (for 

and against - one paragraph each) and then to give your opinion in the conclusion. 

Step 4: Decide Layout 

You should decide on a layout. The easiest is 3-7-7-3. That means four 

paragraphs: 

1) introduction  (3 sentences). Introduction obligatory includes a thesis in the 3-d 

sentence  

2) one side (7 sentences) 

3) the other side (7 sentences) 

4) conclusion (3 sentences). Conclusion summarizes the main ideas and gives 

your opinion 

Step 5: Write 

After you have written your plan, write your essay. Write the introduction, body, 

and conclusion. Check for fragments, run-ons and comma splices. 

Useful Vocabulary 

Give the other side 

 Some people think that… 

 Although many people feel that… 

 It is claimed that… 

 Some people feel that… 

One sentence (While, although) 

 While it is true that… … I believe… 

 Despite the fact that millions of people die every year from lung cancer, 

many people think it is cool to smoke. 

 Although many people think that…., I feel that 

 Although it is often said that…, in fact the opposite is true 

Two sentences 



 It is undoubtedly true that… …However… 

 It is often argued that… However, it is 

 Some people say that… They claim… However, I feel… 

 Supporters of this viewpoint say that… However, it is 

One sentence (While, although) 

 While it is true that… … I believe… 

 Despite the fact that millions of people die every year from lung cancer, 

many people think it is cool to smoke. 

 Although many people think that…., I feel that 

 Although it is often said that…, in fact the opposite is true 



Формат и правила написания сочинения “expressing opinion” 
 Сочинение “expressing opinion” пишется в формальном (деловом) стиле. 
 В данном типе сочинения требуется выразить свою точку зрения на 

заданную тему, а так же привести противоположные вашей точки зрения других 

людей и объяснить, почему вы с ними не согласны.  Ваше мнение должно быть 

четко сформулировано и подкреплено примерами или доказательствами. 
 Объем сочинения 200-250 слов (минимум 180 слов, максимум 275) 
 В сочинении должны активно использоваться конструкции типа «In my 

opinion», «I think», «I believe»  
 Необходимо использование вводных слов и конструкций типа “On the one 

hand, on the other hand”…, слов - связок (Nevertheless, Moreover, Despite…) 
 Запрещается  использование сокращения, типа “I’m”, “they’re” “don’t”, 

“can’t” (иначе будет снижен балл за организацию сочинения) 
 Сочинение“expressing opinion”  имеет строгую структуру, изменение 

которой при написании сочинения приведет к снижению балла. Сочинение 

“expressing opinion” состоит из 4-х абзацев: 

1) Introduction (вступление) 

Во вступлении необходимо четко сформулировать тему-проблему, указав, 

что существуют две противоположные точки зрения на проблему (Some people 

claim that mobile phones are very useful devices while others argue that life could be 

less stressful without them.) и высказать свое мнение, не используя слишком много 

личных конструкций. 

Однако первое предложение не должно слово в слово повторять заданную 

тему сочинения. Рекомендуемое окончание первого абзаца: Now I would like to 

express my point of view on the problem of … 

2) Основная часть 

1 абзац. Привести 2-3 аргумента, подтверждающих вашу точку зрения, 

подкрепляя их примерами или доказательствами. 

Во втором абзаце вы должны придерживаться только ОДНОЙ точки зрения, 

например: Mobile phones in my opinion are very useful devices. ИЛИ I consider the 

mobile phone to be a harmful and useless invention. 

Необходимо привести 2-3 аргумента с доказательствами в поддержку 

собственного мнения 

2 абзац. Привести противоположные точки зрения (1-2), и объяснить, 

почему вы с ними НЕ согласны. Пример: However, some people think that mobile 

phones not only keep you in touch with your relatives and friends but also provide you 

with a great number of facilities. I can’t agree with this statement because… 

Ваши контраргументы мнению других людей не должны повторять 2ой 

абзац. 

3) Conclusion (заключение) 
Необходимо сделать вывод, обратившись к заданной в 1-м параграфе теме, 

что существуют 2 точки зрения на проблему, а также подтвердить собственную 

точку зрения. 



Например: «There are different points of view on this problem. I think that…» 

или «Taking everything into consideration, there are two different points of view on 

this problem. I believe that… 

Useful vocabulary for composition"expressing opinion" 

1 абзац. Вводные фразы  
 It is popularly believed that…. 
 People often claim that... Some people argue that… 
 A lot of people think that… 
 It is often suggested /believed that… 
 Many people are in favour of idea that... Many people are convinced that... 
 Some people are against… 

2 абзац. Фразы, выражающие свою точку зрения: 
 I would like to explain my point of view on this situation. 
 I would like to express my opinion on this problem. 

Фразы, характеризующие преимущества  обсуждаемой проблемы: 
 As already stated I’m in favor of… for a number of reasons… 
 There are many things to be said in favour of… 
 The best/ thing about……. is… 

Фразы, перечисляющие точки зрения: 
 Firstly, /First of all…. 
 In the first place 
 To start with, / To begin with, 
 Secondly, Thirdly, Finally, 
 Last but not least, 

Фразы, добавляющие новые аргументы:  
 Furthermore, /Moreover, /What is more, 
 As well as…. /In addition to this/that… 
 Besides, /…….also…. 
 Not only…., but…… as well. 
 Apart from this/that…. 
 not to mention the fact that 

3 абзац. 
 Some people believe that… however they fail to understand that… 
 they fail to consider that… they forget that… 
 Some people argue that …. I can not agree with it as … 
 I disagree with this point of view (statement, opinion) because … 
 It has become fashionable for some people to argue that… 
 Contrary to what most people believe, I think that… 
 As opposed to the above ideas…I believe that… 

4 абзац. Заключительные фразы: 
 In conclusion, 
 On the whole, 
 To conclude, 
 To sum up, 
 All in all, 



 All things considered 
 Finally, 
 Lastly, 
 Taking everything into account, 
 Taking everything into consideration 

Выражение личного мнения: 
 In my opinion this subject is very controversial 
 In my view… 
 To my mind… 
 To my way of thinking… 
 Personally I believe that… 
 I feel strongly that… 
 It seems to me that… 
 As far as I am concerned… 

Вот как выглядит ваш шаблон без текста (приблизительно 40 слов): 

Some people think that ___(++)____, others believe that ______(--)_____. 

In my opinion, ____(++)____. First(ly), ______<=> because..... или For 

example,______ 

Second(ly), ______<=> because ..... или For example,________. Finally, _____. 

On the other hand, there are those who think that ________(--)___________. 

They believe that _____________.  

I disagree /This is not true because ___________________. X____________. 

In conclusion, I am strongly convinced that (повторить свое мнение другими 

словами) + 


